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 حسن علً حجاب: هنً علً اسم الباحثة

ديناهيات الحىافق  النفسً لذي كبار السن الوقيوين هع أقاربهن أو فً دور : عنوان الدراسة

 الزعاية 

والوقارنة بين هذا  ،الكشف عن طبيعة الحىافق النفسً لذي كبار السن الذراسة الحالية ثهذف

 .اهياجهن الوخحلفة, ودينالحىافق لذي كبار السن الوقيوين لذي أقاربهن أو فً دور الزعاية

صٔع  ( يـٍ يٍ انًمًٍٛٛ ف55ٗ( يـٍ يٍ انجُـٍٛ، )55يٍ )  انـٛكٕيزغٚخ ؼُٛخٔلض ركَٕذ ان
 65ؿُخ ٔأكضغ يٍ  65ٍ ثٛأػًبعْى رزغأح ، ( يـٍ يٍ انًمًٍٛٛ نضٖ ألبعثٓى55ٔ) ،انغػبٚخ

ْٔى دبنزبٌ  يٍ أفغاص انؼُٛخ انـٛكٕيزغٚخ ، ْى( دبلاد4يٍ ) انكهُٛٛكٛخ ؼُٛخٔركَٕذ ان ؿُخ, 
 إَضٗ( طاد انزٕافك الأصَٗ.–إَضٗ (طاد انزٕافك الأػهٗ, ٔدبنزبٌ )طكغ  -)طكغ

صعاؿخ انذبنخ اؿزًبعح ٔلض اؿزؼبَذ انضعاؿخ انذبنٛخ ثًجًٕػخ يٍ انًمبٚٛؾ انـٛكٕيزغٚخ ْٔٗ: 
 ,ـٍُٛ انًمًٍٛٛ ػُض ألبعثٓىٍ انًػ صعاؿخ انذبنخاؿزًبعح , ٔػٍ انًـٍُٛ انًمًٍٛٛ ثضٔع انغػبٚخ 

          و ,جفسيز الأحلام  , ٔيمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ نهًـٍُٛٔ

                      . T.A.Tاخحبار جفهن الوىضىع و

     وقذ أسفرت انذراسة ػٍ تحقيق انفروض انسيكىيترية  

 صاعنُٕع الإلبيخ )فٙ ٔجٕص فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ ٔفمب  -1
( فٙ كم الأثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ ػهٗ انًمٛبؽ فٙ ارجبِ انًمًٍٛٛ ٓىألبعثيغ أٔ  – انًـٍُٛ

 يغ الألبعة.
ض فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ ٔفمب نهُٕع )انظكٕع ٕجلا ر -5

 الإَبس انًمًٛبد فٙ انضاع( فٙ كم الأثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ ػهٗ انًمٛبؽ. –ًٌٕٛ فٙ انضاعانًم
ض فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ ٔفمب نهُٕع )انظكٕع ٕجر لا -3

الإَبس انًمًٛبد يغ الألبعة( فٙ كم الأثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ ػهٗ  –انًمًٌٕٛ يغ الألبعة 
 ؼض انصذخ انجـًٛخ فٙ ارجبِ انظكٕع.ُبء ثُانًمٛبؽ, ثبؿزض

ٔجٕص فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ انظكٕع ٔفمب نلإلبيخ )انظكٕع  -4
انظكٕع انًمًٌٕٛ يغ الألبعة( فٙ أثؼبص انزٕافك انششصٗ ٔالاَفؼبنٗ   –انًمًٌٕٛ فٙ انضاع 

ٔػضو ٔجٕص فغٔق  انًمًٌٕٛ يغ الألبعة,ٔانضعجخ انكهٛخ ػهٗ انًمٛبؽ فٙ ارجبِ انظكٕع 
 صانخ إدصبئٛبً فٗ أثؼبص انزٕافك الاجزًبػٙ ٔانزٕافك الالزصبص٘ ٔرٕافك انصذخ انجـًٛخ.

ٔجٕص فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ الإَبس ٔفمب نلإلبيخ )الإَبس  -5
ثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ ػهٗ الإَبس انًمًٛبد يغ الألبعة( فٙ كم الأ –انًمًٛبد فٙ انضاع

ؼض انًمٛبؽ فٙ ارجبِ الإَبس انًمًٛبد يغ الألبعة, ٔػضو ٔجٕص فغٔق صانخ إدصبئٛبً فٗ ثُ
 رٕافك انصذخ انجـًٛخ.

ؿُخ أٔ ألم  65ٔجٕص فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ ٔفمب نهؼًغ ) -6
 انجـًٛخ ٔانضعجخ انكهٛخ ػهٗؿُخ( فٙ انزٕافك انششصٗ ٔرٕافك انصذخ  65أكضغ يٍ  –

ػبو أٔ ألم, ٔػضو ٔجٕص فغٔق طاد صانخ إدصبئٛبً فٗ  65انًمٛبؽ فٙ ارجبِ الأفغاص طٔ٘ ال
 انزٕافك الاجزًبػٙ ٔانزٕافك الالزصبص٘ ٔانزٕافك الاَفؼبنٙ. 

 يستخهص انذراسة



لا ٚؼًم(  –)ٚؼًم د صعجبد أفغاص انؼُٛخ ٔفمب نهؼًمٔجٕص فغٔق صانخ إدصبئٛب ثٍٛ يزٕؿطب -7
, ٔػضو ٔجٕص فغٔق ٗ انًمٛبؽ فٙ ارجبِ انظٍٚ ٚؼًهٌٕٕافك انصذخ انجـًٛخ ػهفٙ ثؼض ر

طاد صلانخ إدصبئٛبً فٗ انزٕافك انششصٙ ٔانزٕافك الاجزًبػٙ ٔانزٕافك الالزصبص٘ ٔانزٕافك 
 الاَفؼبنٙ. 

    وقذ أسفرت انذراسة ػٍ تحقيق انفروض انكهيُيكية

 يغ انًمًٍٛٛ انـٍ كجبع نضٖ انُفـٗ انزٕافك يـزٕٖ ٔعاء انكبيُخ انضُٚبيٛبد ثٍٛ فغٔق صٕٔج
 .  انغػبٚخ صٔع فٗ انًمًٍٛٛ انـٍ كجبع نضٖ انضُٚبيٛبد ْظِ ٔثٍٛ ألبعثٓى

 Key Words انكهًات  انًفتاحية و
 Psychological Adjustment انزٕافك انُفـٗ 1

 Aging انشٛشٕسخ 5
 Older –Care house صاع عػبٚخ انًـٍُٛ 3

 ClinicaL  Study انكهُٛٛكٛخانضعاؿخ  4

                         

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

The present study aims to reveal the nature of    psychological adjustment 

for the elders, and comparing of this adjustment between elders who are 

resident with relatives or in nursing homes and different dynamics . 

The Study Psychometric Sample  consists of (50) elders of both genders, 

(25) of them resident in nursing homes, and the other (25) live with their 

relatives, and all of them aged between 60 years and more than 60 years 

old .and The Study Clinical Sample consists of (4) cases, who are a part 

of the psychometric sample members, (2) cases (male – female) with 

High adjustment, and (2) cases (male – female) with Low adjustment.  

The current study includes a set of tools, as follows: Study Case form 

about the elders who resident in the nursing home ,and Study Case form 

about the elders who live with their relatives. And Psychological 

adjustment scale for the elders, also referred to a Reange of Clinical tools 

such as: Clinical interviews, Oneiromancy ,  Sacks Incomplete Sentences 

Blank , The Thematic apperception Test (TAT) 

The study verified the Psychometric results of the study  

1-There are statistically significant differences between the mean scores 

of the respondents ,according to the type of accommodation (in the 

elderly home - with relatives), in all dimensions and the total score on the 

standard, in the side of residents with relatives. 

2-There are no statistically significant differences between the mean 

scores of the respondents, according to the type (maleresidents in the 

elderly home - female residents in the elderly home), in all dimensions 

and the total score on the standard. 

3-There are no statistically significant differences between the mean 

scores of the respondents according to the type (male resident with 

relatives - female residents with relatives), in all dimensions and the total 

score on the standard, except for the physical health dimension, in the 

side of males. 

4-There are statistically significant differences between the mean scores 

of the male the respondents according to the establishment 

of (male residents of in the elderly house- male residents 

with relatives), in the personal and emotional psychological adjustment, 

in the side of the male residents with relatives. And, there are no 

statistically significant differences in the dimensions of social, economic 

and physical health harmony. 

Abstract 



5-There are significant differences between the the mean scores of the 

female respondents according to accommodation (female residents 

in elderly homes - female residents with relatives), in all dimensions of 

the total score on the standard, in the side of female residents with 

relatives. And, there are no statistically significant differences in physical 

health adjustment dimension. 

6-There are significant differences between the mean scores of the 

respondents according to age (65 years or less –more than 65 years), in 

the physical health adjustment and the total score on the standard, in the 

side of individuals with 65 years or less. And, there are no statistically 

significant differences in the dimensions of social, economic and 

emotional harmony. 

7-There are significant differences between the mean scores of the 

respondents according to work (working – not working), in the physical 

health adjustment dimension on the standard, in the side of those who are 

working. And there are no statistically significant differences in the 

personal, social, economic, and emotional harmony.  

Clinical Results of the Study: 

There are differences in the dynamics underlying psychological 

adjustment level, between elders who resident with relatives ,and who 

resident in elderly homes. 
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 574 انًهشص ثبنهغخ انؼغثٛخ 3

 572 انًهشص ثبنهغخ الإَجهٛؼٚخ 4

 

 ثاَياً: قائًة اندذاول

رقى 
 دذولان

 ةحفانص ػُىاٌ اندذول

 115 نهًزغٛغاد انضًٕٚغغافٛخ ٔالاجزًبػٛخ رٕػٚغ أفغاص انؼُٛخ رجؼبً 1

أثؼبص ٔرـهـم ٔػضص فمغاد يمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ ٔانفمغاد انؼكـٛخ فٗ  2
 صٕعرّ شجّ انُٓبئٛخ

115 

 116 َـت ارفبق انـبصح انًذكًٍٛ ػهٙ ػجبعاد يمٛبؽ  انزٕافك انُفـٙ 3

 117 انُفـٗ نهًـٍُٛؼض الأٔل نًمٛبؽ انزٕافك نجٛبٌ صلانخ انفغٔق نهجُجضٔل)د( 4

 112 ؼض انضبَٗ نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ نهًـٍُٛنجٛبٌ صلانخ انفغٔق نهجُجضٔل)د( 5

ٍؼض انضبنش نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ نهًـُٛنجٛبٌ صلانخ انفغٔق نهجُجضٔل)د( 6  119 

 155 ؼض انغاثغ نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ نهًـٍُٛنجٛبٌ صلانخ انفغٔق نهجُجضٔل)د( 7

 151 نهًـٍُٛنًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ ؼض انشبيؾ نجٛبٌ صلانخ انفغٔق نهجُجضٔل)د( 2

 155 نهًـٍُٛنًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ  نجٛبٌ صلانخ انفغٔق نهضعجخ انكهٛخجضٔل)د( 9

يؼبيلاد الاعرجبط ثٍٛ انؼجبعاد ٔالأثؼبص نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ نهًـٍُٛ فٗ  15
 صٕعرّ انُٓبئٛخ

153 

ٔأعلبو انفمغاد انًذظٔفخ يٍ أثؼبص يمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ ٔػضص انفمغاد ػضص  11
 انُٓبئٗ

155 

يؼبيلاد الاعرجبط ثٍٛ الأثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ نهًـٍُٛ  15
 فٗ صٕعرّ انُٓبئٛخ

155 

 156 كغَٔجبر نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ –لٛى يؼبيلاد انضجبد ثطغٚمخ أنفب  13

 157 ى يؼبيلاد انضجبد ثطغٚمخ انزجؼئخ انُصفٛخ نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗلٛ 14

صلانخ انفغٔق ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد أفغاص انؼُٛخ ػهٗ الأثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ  15
 (ٓىألبعثأٔ يغ  -انًـٍُٛ صاعانُفـٗ ٔفمبً نُٕع الإلبيخ )فٗ  نًمٛبؽ انزٕافك

132 

أفغاص انؼُٛخ ػهٗ الأثؼبص ٔانضعجخ انكهٛخ صلانخ انفغٔق ثٍٛ يزٕؿطبد صعجبد  16
الإَبس  -ُٕع )انظكٕع انًمًٌٕٛ فٗ انضاعهن نًمٛبؽ انزٕافك انُفـٗ ٔفمبً

 انًمًٛبد يغ انضاع(

145 

ِ 


